
Peqqissutsimut, Isumaginninnermut Inatsisinillu Atuutsitsinermut Naalakkersuisoq 

Naalakkersuisoq for Sundhed, Sociale Anliggender og Justitsområdet GOV ER.NMENT OF GREEN LAND 

Til 
Medlem af Inatsisartut 

Justus Hansen 

Demokratiit 

Besvarelse af § 37 291-2018 vedrørende psykisk syge 

Kære Justus Hansen 

Tak for dine spørgsmål. Til besvarelse af nogle af spørgsmålene er der hentet bidrag fra 

Justitsministeriet. Du kan herunder læse Justitsministeriets svar under de enkelte 

spørgsmål. 

1. Kan Naalakkersuisut oplyse, hvorvidt antallet af kriminelle handlinger blandt psykisk 

syge er stigende? Jeg ser gerne, at svaret indeholder en skematisk opstilling, så det er 

muligt at sammenligne tallene de sidste 10 år. 

Til besvarelsen af dette spørgsmål har departementet modtaget følgende bidrag fra 

Justitsm in isteriet: 

"For så vidt angår soørgsmål 1 00 2 har Grønlands Politi oplyst, at det ikke er 

muligt at udtrække data fra politiets sagsbehandlingssystem, der med den 
fornødne sikkerhed kan belyse udviklingen i antallet af kriminelle handlinger 
blandt psykisk syge i Grønland. 

Det er imidlertid Grønlands Politis umiddelbare vurdering, at antallet af kriminelle 
handlinger begået af psykisk syge i Grønland er stigende. 

Justitsministeriet kan endvidere oplyse, at Justitsministeriets Forskningskontor 
årligt udgiver et notat om udviklingen i antallet af afsagte foranstaltningsdomme i 

Danmark. I notatet beskrives udviklingen for bl.a. psykisk syge separat. 

Det er ikke umiddelbart muligt på baggrund af tilgængelige oplysninger fra 
Grønlands Statistik at udarbejde et tilsvarende notat vedrørende Grønland." 

2. Kan Naalakkersuisut oplyse, hvorvidt den personfarlige kriminalitet herunder 

røverier blandt psykisk syge er stigende? 

Se ovenstående svar. 
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3. Har Naalakkersuisut et bud på, hvorfor kriminalitetstallene for psykisk syge ser ud 
som de gør? 

Til besvarelsen af dette spørgsmål har departementet modtaget følgende bidrag fra 
Justitsm inisteriet: 

"For så vidt angår spørgsmål 3 har Grønlands Politi oplyst, at den mulige stigning 
kan skyldes en øget opmærksomhed på at mentalundersøge den sigtede i de 

situationer, hvor det kan være relevant. 

Justitsministeriet kan endvidere oplyse, at Grønlands Politi løbende har drøftelser 
med det grønlandske sundhedsvæsen om muligheden for at optimere processen 

for udarbejdelse af mentalundersøgelser og retspsykiatriske erklæringer, således 
at psykisk syge kriminelle hurtigere kan indgå i et behandlingsforløb" 

4. Hvilke initiativer vil Naalakkersuisut tage for at forebygge fremtidige kriminelle 
handlinger i gruppen af psykisk syge? 

Til besvarelsen af dette spørgsmål har departementet modtaget følgende bidrag fra 
Departementet for Sundhed: 

1/ Departementet for Sundhed sammen med Styrelsen for Sundhed og 
Forebyggelse kan oplyse, at Sundhedsvæsenet vil se på, hvorledes der gennem 

tværfagligt samarbejde kan arbejdes med at forebygge tilvæksten af den 
pågældende patientgruppe. Det må dog påregnes at være en langstrakt proces, 
som afhænger af de tilgængelige ressourcer, ikke kun hos sundhedsvæsenet, 
men også i andre sociale og kommunale institutioner./I 

5. Har Naalakkersuisut planer om at samarbejde med staten om behandling til psykisk 

syge kriminelle med henblik på at undgå gentagelsestilfælde? 

Til besvarelsen af dette spørgsmål har Departementet modtaget følgende bidrag fra 
Departementet for Sundhed: 

"Naalakkersuisut er indstillet på at indgå i samarbejdsrelationer, hvor det er 

meningsfuldt og til gavn for borgerne." 

6. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

Naalakkersuisut har ikke yderligere at tilføje, navnlig henset til usikkerheden om, hvorvidt 
der er en stigning og i givet fald hvor stor den er. 

Med venlig hilsen 

Martha Abelsen 
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DEMOKRAATIT 
DEMOKRATE N 

14. november 2018 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Kan Naalakkersuisut oplyse, hvorvidt antallet af kriminelle handlinger blandt psykisk syge er stigende? 

Jeg ser gerne, at svaret indeholder en skematisk opstilling, så det er muligt at sammenligne tallene de 

sidste 10 år. 

2. Kan Naalakkersuisut oplyse, hvorvidt den personfarlige kriminalitet herunder rØverier blandt psykisk 

syge er stigende? 

3. Har Naalakkersuisut et bud på, hvorfor kriminalitetstallene for psykisk syge ser ud som de gør? 

4. Hvilke initiativer vil Naalakkersuisut tage for at forebygge fremtidige kriminelle handlinger i gruppen af 

psykisk syge? 

5. Har Naalakkersuisut planer om at samarbejde med staten om behandling til psykisk syge kriminelle 

med henblik på at undgå gentagelsestilfælde? 

6. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for sagen? 

(Medlem af Inatsisartut Justus Hansen, Demokraterne) 

Begrundelse 

Den personfarlige kriminalitet er desværre stigende. Det går blandt ud over hele almindelige borgere, der 

passer deres arbejde i butikker, på tankstationer og lignende. 

En del af forklaringen kan være, at kriminaliteten bliver begået af psykisk syge under påvirkning af 

rusmidler som hash og alkohol eller måske endda lim- eller benzinsnifning. 

Påvirkning på baggrund heraf kan medføre, at man helt mister forstanden og ikke kan skelne mellem rigtigt 

og forkert. Det kan medføre forfærdelige konsekvenser for dem selv og for uskyldige borgere. 

Det er på den baggrund vigtigt, at vi handler på problemet. 

Jeg ser derfor frem til at modtage svar på mine spørgsmål i løbet af 10 arbejdsdage. 


